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L’extrema dreta guanya pes a les
institucions democràtiques. Així
ho van certificar les eleccions del
28M i així ho poden ratificar els
comicis generals del 23 de juliol.
Un dels col·lectius als quals l’au-
ge de formacions com Vox més in-
terpel·la és el de les persones
LGBTI. És per això que la cele-
bració del Dia Internacional de
l’Orgull LGBTIQ+, aquest dime-
cres, no es pot separar dels resul-
tats electorals de l’extrema dreta. 
Segons apunten des de l’Ob-

servatori contra l’Homofòbia
(OCH) en la seva darrera memò-
ria anual, dins del col·lectiu hi ha
“preocupació” per “l’avenç de les
polítiques d’extrema dreta”. Així
mateix, en un manifest, l’orga-
nisme afirma que “l’extrema dre-
ta no és un fenomen d’ara”, però
assenyala que “els seus discursos
d’odi s’han globalitzat i han pres
poder institucional”. Alhora,
l’OCH considera que “s’han ba-
nalitzat i relativitzat els drets,
com si es poguessin subhastar”. 
Per a l’organització, l’extrema

dreta legitima la violència contra
el col·lectiu i això fa augmentar les
agressions. Certament, des del
2018 s’ha viscut un increment de
les denúncies que rep l’observa-
tori. Malgrat això, des de l’orga-
nització Crida LGBTI asseguren
que “hi ha molts discursos alar-
mistes que apel·len a un augment
de les agressions LGBTI-fòbi-
ques, però no hi ha dades públi-
ques en un temps considerable ni
un observatori públic per poder
fer aquesta anàlisi”. 
Així mateix, el col·lectiu con-

sidera que en els darrers anys hi ha
hagut una visibilització més gran
de les persones LGBTI i això les ha
exposat més. “Si als noranta, en un

poble hi havia una persona dins
l’armari i era l’única a la qual s’a-
tacava, ara hi pot haver tot un grup
de persones LGBTI, i això impli-
ca més agressions, no perquè
aquest indret hagi viscut un aug-
ment de la LGBTI-fòbia, sinó per-
què la visibilització i la tensió me-
diàtica han augmentat”, argu-
menten. “A més, hi ha més me-
canismes per denunciar i la gent
s’atreveix molt més a fer-ho”, con-
sideren. És per tots aquests moti-
us que afirmen que s’ha d’evitar
“caure en discursos alarmants
que puguin generar por al col·lec-
tiu” i no tornar “als armaris”.

L’ODI D’EXTREMA DRETA
Vox té una croada contra el
col·lectiu LGBTI. Tot i que la for-
mació d’extrema dreta liderada
per Santiago Abascal, en el seu
darrer programa polític, no es-
menta res sobre les persones no
heterosexuals, no són estranyes
les intervencions dels seus inte-
grants denigrant el col·lectiu.
María de la Cabeza Ruiz Solás,
una de les seves diputades al

Congrés, afirmava el febrer pas-
sat que l’estat espanyol viu un
“alarmant augment de casos d’ho-
mosexualitat i transsexualitat”. Al-
hora, el partit és contrari al ma-
trimoni homosexual i un dels
seus líders més destacats, Iván Es-
pinosa de los Monteros, afirma-
va el 2020 que s’ha passat “d’a-
pallissar els homosexuals a què
ara imposin la seva llei”. 
És evident que Vox té un dis-

curs contra la dissidència sexual.
Malgrat això, hi ha altres forma-
cions de la mateixa tendència po-
lítica que no ataquen el col·lectiu
d’una manera tan frontal. Marie
Le Pen, de Reagrupament Nacio-
nal, a França, ja fa temps que no
mostra una postura bel·ligerant
contra els gais i les lesbianes. És un
posicionament similar al de for-
macions d’extrema dreta euro-
pees, com el  Partit de la Llibertat
holandès o el Partit Popular Da-
nès. En part, aquest discurs, que
també s’ha sentit a l’alcaldessa de
Ripoll, Sílvia Orriols, serveix, però,
per atacar les persones migrants,
sovint musulmanes, per haver

nascut en països on els col·lectius
LGBTI estan perseguits. 
Sigui com sigui, a casa nostra,

i tal com demostra un estudi de
l’Institut Internacional per l’Acció
No Violenta, Novact, Vox va en
una línia contrària. “El negacio-
nisme de Vox dels drets de les per-
sones LGBTIQ+ constitueix un al-
tre pilar en la seva agenda políti-
ca”, afirma. “El partit assegurava
[el 2019]que l’Orgull impregna el
centre de la ciutat d’una pudor in-
salubre i insuportable”, afegeix.
A més, la formació d’Abascal té

contactes amb organitzacions com
la plataforma CitizenGo, famosa
pel seu autobús transfòbic o per
denunciar Disney per suposada-
ment adoctrinar infants amb l’a-
nomenada “ideologia de gènere”.

“IDEOLOGIA DE GÈNERE”
Els partits polítics d’extrema dre-
ta no parlen obertament d’odi a la
població LGBTI. No obstant això,
tots ells esmenten la “ideologia de
gènere”. Aquest concepte, que fa
temps que corre per xarxes com
Telegram i per canals d’una nova

generació de youtubershomes, és
una mescla d’antifeminisme, an-
tiavortisme i LGBTI-fòbia. En
origen va néixer al Vaticà a finals
dels anys noranta del segle passat
i s’ha exportat amb èxit a l’estat es-
panyol i a Llatinoamèrica.

COM COMBATRE L’ODI
“És important fer una bona anà-
lisi per entendre per què l’extrema
dreta creix dins d’un gruix de po-
blació que no és ni feixista, ni
LGBTI-fòbica, ni racista i que pot
ser de classe treballadora”, afirmen
des de la Crida LGBTI. Segons el
col·lectiu, moltes persones que
voten aquestes opcions són “apo-
lítiques” i estan “descontentes
amb la classe política”, i connecten
amb un “populisme ple de menti-
des, com per exemple el que ano-
menen ‘ideologia de gènere’”.
És per això que la Crida

LGBTI aposta per crear un “front
antifeixista” que agrupi altres
moviments socials com els
col·lectius antiracistes, feminis-
tes o les organitzacions que de-
fensen l’habitatge digne.

Extrema LGBTI-fòbia
» L’ascens dels partits d’extrema dreta preocupa entre les persones de la comunitat LGBTI

» Encara que no apareix al seu programa polític, Vox ha atacat el col·lectiu nombroses vegades

Com cada any, aquest dimecres 28 de juny se celebra el Dia Internacional de l'Orgull LGBTIQ+. Foto: Natàlia Segura/ACN

Albert Alexandre
EIXAMPLE
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La lupa

ACatalunya, més de 2,4 milions de persones
amb dret a vot van decidir no anar a votar
a les passades eleccions municipals. Si fa no
fa, és el que passa cada vegada que hi ha una

convocatòria electoral. Aquesta elevada abstenció,
però, és diferent si es tracta d’eleccions municipals,
autonòmiques, generals o europees. En aquest últim
cas, l’abstenció és molt més gran.
La valoració que fa l’electorat de la importància de

cadascuna d’aquestes institucions és una altra histò-
ria, si bé cada dia hi ha més gent que és conscient de
la dependència dels estats respecte a Europa. 
En un estat democràtic, la participació ciutadana

en unes eleccions és un dret fonamental, ja que quan
les persones no voten estan renunciant a la seva veu
i al poder que tenen de decidir sobre els assumptes que
els afecten.
Ara es parla molt de desafecció política, de can-

sament i de manca de confiança en les organitzacions
polítiques, especialment de les esquerres.
La gent de dretes, aquells que volen mantenir els

seus privilegis i no volen canvis ni millores en la so-
cietat, i que es beneficien de les desigualtats i les in-
justícies, són els més interessats a desmobilitzar l’e-
lectorat amb campanyes de desinformació, tergiver-
sació, manipulació i altres estratagemes. No és ca-
sualitat que la majoria dels grans mitjans de comu-
nicació intensifiquin i es facin ressò de qualsevol no-
tícia, sigui certa o no, que serveixi per desqualificar
dirigents, sobretot, d’organitzacions d’esquerres.
Desmobilitzar les classes treballadores és una prio-

ritat per a aquells que no volen que res canviï (per això
als partits de dretes també se’ls anomena conservadors).
Allò de “tots són iguals”, la corrupció generalitzada,

l’aferrament a la cadira o el “mai han treballat”, entre al-
tres, són arguments que es repeteixen mil vegades per
referir-se a dirigents polítics d’algunes organitzacions.

Les notícies escabroses i les falses acusacions es
repeteixen una vegada i una altra fins que l’electorat
les fa seves i, encara que es demostri que són frau-
dulentes i infundades, ja s’han interioritzat i difícil-
ment l’elector o electora canviarà la seva decisió.
I, en la majoria dels casos, dirà això: “Que els fotin”.
Ara bé, com també està demostrat, la gent de dre-

tes sí que sap el que ens juguem a les eleccions. Per
això, el diumenge, i després d’anar a missa, el primer
que fan és anar a votar.
Tenen clar que, si no volen perdre l’statu quo, han

d’anar a votar els seus, els que defensen i legislen a fa-
vor seu, per mantenir els seus privilegis. Encara més,
són els que, a la sortida del local on han anat a votar

i a preguntes de qualsevol mitjà de comunicació, afir-
maran sense cap vergonya: “Hem votat perquè per a
nosaltres és un acte de responsabilitat i de compro-
mís amb el futur de la nostra ciutat, el nostre país i la
democràcia”.
Ara bé, amb la mateixa solemnitat declararan, si el

govern no els agrada, que no és legítim.
És cert que ningú està obligat a anar a votar, en-

cara que votar sigui una forma d’expressar la nostra
opinió sobre com volem que sigui el nostre futur i el
de les generacions que vindran.
Votar –i no hem d’oblidar que aquest dret va ser

una conquesta social– ens permet participar en la vida
política i social de la nostra ciutat, del nostre país. Vo-
tar és també una responsabilitat de totes les persones

d’un determinat territori, ja que les decisions que pre-
nen els representants polítics afecten la nostra quali-
tat de vida, ja sigui amb la millora de l’espai comú o
amb la construcció d’equipaments i serveis essencials.
Per això, tal com diu un amic meu, anar a votar té

conseqüències importants per a les nostres vides i, si
ens quedem a casa, estem deixant que altres decideixin
per nosaltres.
Quan votem un determinat partit polític, estem do-

nant suport a les seves propostes i valors i hem d’exigir-
li, si aconsegueix governar, que compleixi amb el seu com-
promís, amb el seu programa.
Sabem que en moltes ocasions, massa ocasions, els

nostres càrrecs electes s’obliden del programa i an-
teposen els seus interessos personals per damunt del
seu compromís amb l’electorat. Ara bé, això no ha de
ser excusa per no anar a votar. I, si no ens fiem de les
persones que ens representen o aquestes no respec-
ten el seu programa, tenim més opcions, si bé mai hem
d’oblidar el que defensen uns i altres, ja que no és ve-
ritat que tots siguin iguals.
Afortunadament, són més els càrrecs electes que fan

bé la seva feina i treballen per millorar el benestar de la
col·lectivitat, de la seva ciutat o poble, que no els que se
n’aprofiten per al seu benefici particular. Són més les per-
sones honestes que les persones corruptes. 
Si volem que la nostra societat avanci i millori, que

s’acabin les injustícies i les desigualtats, i si la nostra
aposta és una societat cohesionada i lliure, cal anar
a votar el 23 de juliol, perquè així ens farem prota-
gonistes de la història i no simples espectadors amb
el dret a la rabieta i la protesta.
Les persones jubilades i pensionistes tenim clar què

ens hi juguem, ja que, entre altres coses, la dreta con-
sidera inviable el sistema públic de pensions, tot el con-
trari del que defensa l’esquerra, que no només el veu
viable, sinó que ens ha apujat un 8,5% la pensió.

Cal anar a votar el 23 de juliol,
perquè així ens farem

protagonistes de la història

NLes millors
perles

Una dona estrangera lloga el seu pis del barri barceloní de la
Sagrada Família a un noi que “sembla normal”. Acabats els

onze mesos del contracte de lloguer (era de temporada), el
llogater ha desaparegut i al pis hi ha un cultiu de marihuana.

Els diners ho poden tot? No sempre. L’home més ric delmón ha hagut de girar cua perquè, en arribar a Nàpols,
s’ha adonat que la normativa li prohibia entrar al port amb
el seu iot de 75 metres d’eslora. Apa, cap a casa.

La nova alcaldessa de València és Maria José Catalá (ambaccent tancat, no fos cas), que fa uns anys va començar un
discurs dient: “Os pido disculpas por si en algún momento me paso
al valenciano, pero es mi lengua materna y tengo ese defecto”.

Un total de 7.905 quilòmetres de costa té l’estat
espanyol. Però el PP va decidir fer un acte amb el lema

“Verano azul” en una platja falsa a Madrid. La imatge és
d’una vergonya difícil d’igualar.

LA FOTOBlanca Blay/ACN

per Pedro Jesús Fernández

S’ha d’anar a votar
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Jordi Valls: un exalcalde 
per a una ciutat en petit1

2
El Fossat del Mercat de Sant Antoni 
acull la festa del vinil

En marxa un nou Tapitast, la ruta 
de tapes de la Sagrada Família

La diada 3×3: la millor cistella

El + llegit líniaeixample.cat
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Tornen les aglomeracions d’autocars 
turístics a prop de la Sagrada Família:

Les cartes d’opinió es poden enviar a: opinio@comunicacio21.com 

Línia Eixample no comparteix necessàriament les opinions que 
els signants expressen en aquesta secció ni se’n fa responsable.

Els semàfors

L’Associació de Veïns i Veïnes de
l’Esquerra de l’Eixample és una
de les entitats que lidera la

plataforma per protegir el parc
de Joan Miró de les obres d’FGC.
La pressió veïnal ha aconseguit
que el Parlament aprovi una
resolució per salvar els arbres. 

pàgina 8AV Esquerra

El grup mallorquí Da Souza 
farà un petit comiat aquest

divendres al Centre Cívic Urgell,
a l’Esquerra de l’Eixample. 

La banda ja ha anunciat que es
retira, però abans farà dos grans
concerts de comiat a Palma i a
l’Apolo, a més d’una petita gira. 

pàgina 8Da Souza

Les obres del tramvia han fet
perdre l’aparcament d’autocars
turístics de la Diagonal, on

paraven els vehicles que porten
turistes a la Sagrada Família. 
Les noves places són al Consell
de Cent entre Lepant i Padilla 
i els veïns se n’han queixat. 

pàgina 14Ajuntament

A les xarxes

@elsmatins: “Dono les gràcies als soldats i
comandants del grup Wagner que van pren-
dre l'única decisió correcta”. Són les prime-
res paraules de Putin després de la rebel·lió.

@marcserrado: Contra la regulació de
preus a Catalunya, i sense garantir-ne una
d’efectiva a l’Estat. Com sempre, el PSOE im-
pedint una regulació efectiva dels lloguers.

#TremoleuLlogaters

@JuntsXCat: Portaveu @josep_rius: “Junts
vol vertebrar amb altres forces polítiques
una majoria alternativa al PSC per gover-
nar la Diputació de Barcelona”.

#DiputacióDeBarcelona #PutinVsWagner

Safata d’entrada

A Gustavo Duch 
per les seves idees.

L’enriquiment és l’ob-sessió del productivis-
me. L’abús, d’una ban-

da, i la permissivitat de l’altra
són dos flancs que acompany-
en les seves activitats més es-
timades. Ja no són només rius
i embassaments, és que estan
aniquilant tot allò que no es
veu. Encara que plogui, viuen
afamats per l’aigua, entenen els
límits com un obstacle per a la
seva llibertat –quan tota lli-
bertat requereix límits. Però
s’eixamplen els errors i, en lloc
de reconèixer la situació i bus-
car solucions davant la seque-
ra, segueixen apostant per in-
jectar fons per a la modernit-
zació de regadius, triplicant
les collites per vendre més. 
Els casos a tot l’Estat són

paradigmàtics alhora que pre-
monitoris del que pot passar en
poc temps. Quan es va saber
que les macrogranges reque-
reixen 15.000 litres d’aigua per
cada quilogram de carn de
vaca, es van mobilitzar empre-
ses amb un gran poder en mit-
jans de comunicació, publicitat
i influència a l’administració
per tirar per terra aquests co-
mentaris.
Però això està passant a tot

arreu. L’agricultura i la rama-
deria industrial són corres-
ponsables de desequilibrar el
seu cicle i la qualitat de l’aire, el
seu esgotament és una cascada
de despropòsits que precipita la
mort de plantes, insectes, aus,
herbívors i omnívors...

Aigua: pregàries perquè plogui justícia
per Francesc Reina

Per acabar d’enredar-ho
tot, fa temps que alguns li van
clavar l’ull al continent que
pateix més set: l’Àfrica. L’or-
ganització Grain (Nobel d’E-
cologia) va parlar de suïcidi
hídric en documentar els trà-
gics costos ecològics i socials
que tothom sap i que acaben
on tothom sap. La guerra per
l’aigua no té fre, es tracta
d’un terrorisme empresarial
amb la connivència d’institu-
cions polítiques, caracterit-
zat per una gran violència
manejada des dels despatxos
(la paradoxa està en la crimi-
nalització de les accions de
desobediència civil realitzada
per organitzacions ecologistes
que són tractades de terro-
ristes: la repressió a la page-
sia, a França, per protestar
contra les megabasses, per
exemple). El quart llac més
gran del planeta s’ha quedat
sense peixos perquè el van as-
secar els cobejosos de sempre.
“No es pot emplenar el mar
d’Aral amb llàgrimes”, diu el
poeta Muhammed Salikh.
Des que han pogut comprar i
vendre, ha deixat de ploure.

Els límits del creixement
és un estudi semioblidat que
va liderar Donella Meadows
fa més de cinquanta anys en
què se suggeria allò que ja
deia Mark Twain: “No es pot
fabricar més”. L’aigua dolça,

com el petroli, els cereals o la
terra fèrtil, són una inversió
especulativa dels mercats que
representa les hores més ru-
ïnes de la nostra era, un atac
a la dignitat. Tot està con-
nectat i el que es fa malament
surt malament. Al seu llibre
Homo Deus, el pensador
Noah Harari argumentava
que, per primera vegada en la
història, moren més persones
d’obesitat que de fam. Què
fan amb els aliments que
mengem?
Les agricultures i rama-

deries tradicionals ja es van
adaptar en decidir què culti-
var al secà, als aiguamolls o a
les riberes dels rius. D’això
se’n diu respectar intel·li-
gentment. Què serà de les
nostres democràcies? Hi ha
un mur contra el qual s’esta-
vellen constantment les ne-
cessitats més bàsiques de l’és-
ser humà en compartir amb la
natura. Potser caldria recu-
perar certs valors que van
ser desplaçats per una falsa
idea de progrés, seguir els
principis del que és més cor-
recte, mitjançant el tacte, la
vista, l’oïda, el gust o l’olfac-
te (l’educació social ho va ex-
plicar, també cap als anys se-
tanta): que la raó no suplan-
ti la nostra animalitat, aques-
ta forma de relacionar-nos
amb el temps i els entorns.
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Da Souza farà un comiat
íntim al Centre Cívic Urgell

CULTURA4El grup mallorquí
Da Souza va anunciar el passat 17
de maig el seu comiat després de
més de deu anys als escenaris. La
banda, en un gest que va animar
els seus seguidors, va anunciar
també dos grans concerts de co-
miat: el 29 de desembre a Palma
i el 29 de gener a Barcelona, con-
cretament a l’Apolo. Abans, però,
van assegurar que farien una
“petita gira a l’estiu”. I una de les
ubicacions per on passaran serà
el Centre Cívic Urgell, a l’Es-
querra de l’Eixample.
El concert de Da Souza al

barri tindrà lloc aquest divendres
al vespre a l’interior d’illa del CC
Urgell, en el marc del festival
Tangent. El quintet de Mallorca,
liderat per Lluís Cabot, hi pre-
sentarà el seu cinquè i últim
disc, Dies d’attrezzo, que va veu-
re la llum la tardor passada. 

“Estam molt satisfets i or-
gullosos del camí fet, però tam-
bé necessitam passar pàgina”,
van explicar en un comunicat els
integrants del grup. Qui els vul-
gui acompanyar en aquest mo-
ment ho podrà fer divendres al
barri i, a més, de forma gratuïta.

ESPAI VERD4El Parlament va
aprovar dimecres passat una
resolució que instava a protegir
els arbres del parc de Joan Miró
amenaçats per les obres de l’L8
dels Ferrocarrils de la Generali-
tat (FGC). La resolució, propo-
sada per En Comú Podem, de-
manava al Govern buscar una
ubicació alternativa per a la zona
d’obres d’FGC. En principi,
aquesta ubicació ha de ser el parc
de Joan Miró, fet que suposaria
talar 178 arbres d’aquest recin-
te i perdre una tercera part de
l’espai. Aquesta qüestió ha des-
pertat nombroses queixes ve-
ïnals a l’Esquerra de l’Eixample,
on ha nascut la plataforma Sal-
vem el Parc de Joan Miró, que
aplega diferents entitats.
“La resolució està molt bé per

fer pressió, però encara estem a
l’expectativa”, diu Xavier Riu,
vocal d’Urbanisme de l’AV de
l’Esquerra de l’Eixample i un dels
membres més actius de la plata-
forma en defensa del parc. Riu re-
corda que en pocs dies han can-
viat de mans tant el Departa-

ment de Territori de la Generali-
tat –Ester Capella n’és la nova
consellera, en substitució de Juli
Fernàndez– com el conjunt del
consistori barceloní. Així doncs,
des de la plataforma tenen previst
demanar reunions amb els nous
responsables polítics “en els prò-
xims dies”. Mentrestant, mante-
nen viva la reivindicació veïnal i
aquest mateix dimecres al vespre
es concentraran a la zona del
parc per penjar cartells.

LES OBRES, A FINALS D’ESTIU
En paral·lel, també dimecres
passat, el Departament de Terri-
tori va adjudicar per 300 milions
d’euros l’obra per connectar les
estacions d’FGC de plaça Espanya
i Gràcia. En aquest sentit, Riu
matisa que això fa referència al
projecte ferroviari, però no al
“dany col·lateral” que amenaça el
parc de Joan Miró. Això encara
pot canviar i els veïns faran el pos-
sible per protegir l’arbreda.

Una de les concentracions al parc. Foto: Twitter (@UrbanismeAVVEE)

El Parlament aprova una
resolució per protegir Joan Miró

El grup mallorquí Da Souza actuarà al barri divendres. Foto: Da Souza

Casa Orsola | Suspès de nou el primer desnonament
La Casa Orsola ha tornat a esquivar el primer desnonament d’un dels seus
veïns. Després de la suspensió del que s’havia de fer el 19 de maig, aquesta

setmana s’ha suspès provisionalment el desallotjament del 29 de juny. 
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L’històric Bar Pinotxo reobrirà
al Mercat de Sant Antoni

RESTAURACIÓ4El Bar Pinotxo
de la Boqueria reobrirà al Mer-
cat de Sant Antoni el pròxim mes
de setembre. Així ho va avançar
betevédijous , quan va informar
que Jordi Asín Bayén –el nebot
de l’històric propietari Joan Bay-
én, que va morir l’abril passat–
havia pres la decisió de tornar a
posar en marxa el negoci fami-
liar, però en un nou emplaça-
ment. Serà, concretament, a la
cantonada del mercat de Ta-
marit amb Comte d’Urgell.
Poc abans de morir, el passat

11 d’abril, Bayén trencar la rela-

ció amb el seu nebot, qui ges-
tionava el bar, i el va traspassar
a un altre paradista de la Bo-
queria. Posteriorment, el nebot
va denunciar que ell estava en
poder de la marca Pinotxo i el
Jutjat Mercantil 9 de Barcelona
li va donar la raó cautelarment
i va obligar el nou propietari a
treure el nom de la parada. 
Mentre es resol el litigi, Asín

ha decidit obrir un espai “fidel a
la filosofia” i amb la mateixa car-
ta que tenia el Juanito. “Serà un
tornar als orígens”, va dir en de-
claracions a betevé.

URBANISME4Durant la campa-
nya electoral, Jaume Collboni va
prometre que tiraria enrere la re-
forma de la ronda de Sant Anto-
ni en els primers cent dies de man-
dat si era alcalde. Ara que, efecti-
vament, és alcalde, aquesta pro-
mesa ha perdut contundència.
En una entrevista publicada a El
Periódicoel 18 de juny, l’endemà
de la seva investidura, el nou bat-
lle es va negar a mullar-se sobre
aquesta intenció de revocar el
projecte i va dir que s’havia de “te-
nir en compte l’aritmètica” del nou
consistori. Tot plegat ha alertat
tant les entitats veïnals favorables
com les contràries al projecte
aprovat en solitari pels comuns el
passat mes de març.
Des de la plataforma que de-

fensa que la ronda continuï paci-
ficada, Xavier Caballé creu que “fer
marxa enrere seria contraprodu-
ent per a tothom i antidemocrà-
tic”. En aquest sentit, recorda que
l’origen del debat es remunta a fa
més d’una dècada, quan hi havia
el mercat provisional, si bé el
procés participatiu no va arrencar

fins al 2022. “Després de tanta fei-
na, quan per fi s’ha arribat a un
consens, costa de creure que un
partit que ja estava a la institució
ho vulgui desfer tot de cop”, valora
Caballé. Tot i això, assegura que la
plataforma està disposada a “pi-
car pedra” i fer-se “sentir” per evi-
tar que Collboni compleixi aque-
lla promesa electoral.
D’altra banda, des de la plata-

forma contrària al projecte dels co-
muns, Toni Olivella se sent “de-
cebut” amb la major part de la clas-

se política i, per tant, confia poc en
els compromisos de campanya.
“També va dir que si quedava se-
gon no governaria...”, reflexiona
sobre Collboni. Olivella intueix
que tot dependrà de quins pactes
es facin un cop hagin passat les
eleccions generals del 23J, però es
mostra escèptic amb la possibili-
tat de retrocedir. Sigui com sigui,
remarca que cal executar un pro-
jecte per a la ronda com més aviat
millor. “Que es faci un projecte o
l’altre, però que es faci”, conclou.

Aquest és l’estat actual de la ronda de Sant Antoni. Foto: Línia Eixample

Quin serà el futur de la ronda
amb Collboni com a alcalde?

El bar canvia la Boqueria pel Mercat de Sant Antoni. Foto: Aleix Freixas/ACN

Comerç | Èxit total del Flea Market a Sant Antoni
El mercat de segona mà Flea Market va omplir el dia 18 la ronda de Sant Antoni
amb 200 paradistes, entre els quals hi havia botigues, bars i restaurants de Sant

Antoni Comerç. De fet, aquesta entitat va estar al darrere de l’organització.
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MOBILITAT4A Sant Antoni ja fa
temps que funciona així. Ara, ha
arribat el torn a la resta d’eixos
verds de l’Eixample, i entre ells, els
que afecten la Dreta. I és que l’A-
juntament ja ha començat la cam-
panya informativa de com s’hau-
ran de fer les càrregues i descàr-
regues als nous eixos pacificats ara
que han desaparegut els xam-
frans. Així doncs, el que proposa
el consistori és que les furgonetes,
cotxes i camions que abasteixen
els comerços del barri ho facin al
mateix carrer pacificat, en fila i de
9:30 h del matí a 16 h de la tarda,
en un màxim de 30 minuts per ve-
hicle amb el sistema DUM (Dis-
tribució Urbana de Mercaderies).

UNA PROPOSTA BEN VISTA
La proposta de funcionament de
la càrrega i descàrrega que ha fet
l’Ajuntament ha agradat a veïns
i comerciants, tot i que es plan-
tegen matisos. 
D’una banda, el president de

l’Associació de Veïns de la Dre-

ta de l’Eixample, Jaume Arti-
gas, explica que, tot i que els sem-
bla bé la proposta de l’Ajunta-
ment, “hi ha trams de carrer on
hi ha acumulacions de cotxes al
matí i a la tarda”. Artigas, però,
matisa que “acostuma a passar al
matí” i que es tracta d’unes con-
ductes que “s’han d’anar corre-
gint”. El president de l’entitat aca-
ba remarcant que “el planteja-
ment del consistori és bo si es res-
pecten les normes”.
Per la seva banda, el presi-

dent de l’associació de comer-
ciants Coreixample, Xavier Llo-
bet, planteja altres qüestions.
D’entrada, Llobet afirma que
“és una proposta de l’Ajunta-
ment sortint i no se sap què
farà l’entrant”. Tot i això, el re-
presentant de l’entitat comercial
coincideix amb el de la veïnal en
què els sembla bé la proposta del
consistori: “És una bona mane-
ra d’endreçar el carrer i els pro-
veïdors que van venint durant el
dia”, diu Llobet. Amb tot, el pre-

sident de Coreixample demana
a l’Ajuntament que “eduqui el
ciutadà”. “És un mètode de con-
vivència perquè el carrer és de
tots, així que hem d’entendre que
hem de conviure-hi tots”, afegeix.
En aquest sentit, acaba dient
que “no té sentit sancionar si
abans no s’ha educat”.

Finalment, el president de
Catalunya Camina, Emeka Ok-
pala, també considera que la
proposta de l’Ajuntament per en-
dreçar els eixos verds “és bona”.
Okpala explica que la ciutat “està
girant cada cop cap a un model
on el vianant és el protagonista”
i que aquestes mesures “són la

manera d’adaptar-s’hi”. Però un
matís que el president de l’enti-
tat afegeix és que “l’evolució del
transport de mercaderies ha de
passar per l’ús de vehicles més
petits i elèctrics”. També opina
que “s’acabarà el model de por-
ta a porta del servei de paquets
a domicili per un de hubs”.

Vianants i repartidors: tocaconviure
» El consistori inicia la campanya informativa de com funcionarà la càrrega i descàrrega als eixos verds
» Veïns, comerciants i defensors dels vianants veuen amb bons ulls la proposta de l’Ajuntament

Una part del nou eix verd del carrer de Consell de Cent. Foto: Ajuntament

Festival Grec |Un equilibrista pels edificis modernistes
El Festival Grec de Barcelona oferirà el 2 de juliol l’espectacle del coreògraf
Rachid Ouramdane, que té com a protagonista Nathan Paulin, un funàmbul
que creuarà pel cel el passeig de Gràcia, entre el Portal de l’Àngel i Gran Via.
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Fa més de deu anys, l’Ajuntament
va posar fi a una llarga queixa ve-
ïnal fent fora els autocars i auto-
busos turístics del voltant de la
Sagrada Família. L’any 2012 es va
establir que aquests vehicles s’ha-
vien d’estacionar a l’avinguda
Diagonal, a l’altura de la plaça de
Pablo Neruda. La solució ha fun-
cionat durant una dècada, però
ara el problema ha tornat. Les ob-
res per connectar el tramvia per
la Diagonal han fet desaparèixer
aquella zona d’aparcament i els
conductors han de parar a Con-
sell de Cent, entre Lepant i Padi-
lla. El resultat: carrers col·lapsats
per autocars carregats de turistes
que van a veure el temple.
Les associacions de veïns dels

barris afectats, la Sagrada Famí-
lia i el Fort Pienc, han alertat de
les molèsties que això els genera.

Cal tenir en compte que, un cop
aturats els autocars, comencen a
baixar en cascada els turistes, que
només han de fer 700 metres a
peu per arribar al temple. “Tenim
els carrers embussats”, lamenta
Gabriel Mercadal, de l’AV de la
Sagrada Família. “És caòtic, hi ha
zones on no pots ni caminar”,
afegeix el president de l’AV del
Fort Pienc, Joaquim Mallén.

NOVES PLACES DEFINITIVES
Des del Districte han confirmat a
Línia Eixampleque les places de
Consell de Cent entre Lepant i Pa-
dilla són “definitives”. És a dir,
aquesta és la nova ubicació on els
autocars que porten turistes de la
Sagrada Família han d’encotxar
i desencotxar. La notícia no ha
agradat a les associacions ve-
ïnals, que han decidit fer pinya i
estan disposades a demanar me-
sures al Districte. “El lloc no és
adequat, la vorera és molt estre-
ta”, subratlla Mercadal. Mallén
comparteix aquesta opinió i afe-

geix que els autocars s’acostumen
a aturar massa temps i amb el
motor encès. Tot plegat, segons
ell, empitjorarà les pròximes set-
manes: “Si ja estem així al juny,
imagina’t al juliol o a l’agost”.
Els dos representants veïnals

volen que l’Ajuntament trobi
una ubicació alternativa. En
aquest sentit, Mallén proposa,
com a mal menor, el carrer Ma-

rina entre Gran Via i Diagonal, on
creu que hi ha prou carrils i prou
metres de vorera. “Poden des-
encotxar allà i després aparcar al
pàrquing que hi ha entre el TNC
i l’Auditori”, suggereix.
D’altra banda, Mallén i Mer-

cadal insten el consistori a con-
trolar la zona. “No hi ha Guàrdia
Urbana ni agents cívics vigilant.
Els autocars aparquen en sego-

na i tercera fila o ocupen les can-
tonades, els turistes van per on
volen… És una passada”, resu-
meix el president de l’AV Fort
Pienc. En definitiva, tots coinci-
deixen a recordar quin és el pro-
blema de fons: la massificació tu-
rística. “Hi ha un flux de turistes
inadequat. És massa, el barri
no ho aguanta”, conclou l’inte-
grant de l’AV Sagrada Família.

Els autocars ocupen diversos carrils, paren allà on els sembla i els turistes envaeixen les voreres. Fotos cedides

El retorn dels autocars: “És caòtic”
» Les obres del tramvia fan tornar les aglomeracions d’autocars turístics a prop de la Sagrada Família
» Els treballs han fet perdre l’aparcament de la Diagonal i ara és a Consell de Cent entre Lepant i Padilla

Obres | Afectacions a Mallorca, València i Nàpols
Les obres del tramvia afecten des d’aquest dilluns el trànsit dels carrers de

Mallorca, València i Nàpols. Els dos primers perden un carril fins al setembre,
mentre que Nàpols està tallat entre Mallorca i València fins al 30 de juliol. 

Anna Utiel
SAGRADA FAMÍLIA
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“I què, Marta, t’agrada algun
nen de la classe?”. La pregunta
aparentment innocent de la tie-
ta ressonarà uns dies al cap de la
Marta, que es plantejarà si és nor-
mal que li agradi la seva amiga
Paula. A una altra llar, el co-
mentari d’un veí –“tan maca
que ets i sempre vas vestida com
un homenot”– entristirà en
Marc, que decidirà esperar uns
dies més a demanar a casa i a l’es-
cola que li diguin Marc, i no pel
nom que s’entesten a repetir-li.
Aquests exemples ficticis re-

flecteixen la realitat que han ex-
perimentat els infants del col·lec-
tiu LGBTI al llarg dels anys i que
encara no ha desaparegut. Tot i
que semblin comentaris sense
importància, són les primeres
alertes que la societat envia a
aquests nens i nenes per fer-los

saber que són diferents. I que
això els portarà problemes. Per
capgirar aquesta situació i ga-
rantir que els infants LGBTI
creixin en llibertat, cal abordar la
diversitat afectiva, sexual i de gè-
nere des de les primeres etapes
educatives. Per això, el progra-
ma de l’Orgullosa que l’Ajunta-
ment ha desplegat aquest any a
tots els barris ha inclòs també
propostes infantils. Una d’elles es
va fer dilluns a la Biblioteca del
Fort Pienc: la sessió de conta-
contes Som de colors, a càrrec de
l’actriu Sol Galatró.
Els contes acostumen a ser

les primeres ficcions que conei-
xen els infants i, per tant, són els
seus primers referents. Precisa-
ment, tenir referents és clau per
al desenvolupament d’aquestes
criatures, tal com assegura la
Guia per a la comprensió i
acompanyament de les infàn-
cies i adolescències diversesque
ha publicat l’Associació de Pares
i Mares de Gais, Lesbianes, Bi-

sexuals i Transsexuals amb mo-
tiu de l’Orgull LGBTI d’enguany.
En aquest sentit, Ana Va-

lenzuela, presidenta de Chrysa-
llis –una associació de famílies
d’infants i joves trans–, celebra
l’aparició de sèries com Heart-
stopper, que va ser tot un feno-
men l’any passat. De fet, és una
de les sèries preferides de la
seva filla Cora (i de la majoria
d’adolescents del col·lectiu).

Aquesta sèrie britànica no
és l’únic que la Cora ha enseny-
at a la seva mare. Tenir una filla
trans ha convertit Valenzuela
en una experta en el tema i en
una activista que també aconse-
lla altres famílies. “Es tracta d’a-
companyar sense jutjar”, resu-
meix. En aquest punt, diu, és im-
portant deixar de banda “l’a-
dultcentrisme” que sovint fa
pensar que els infants no saben

qui són o què volen. Les escoles,
evidentment, també han d’apli-
car aquest consell, si bé Valen-
zuela remarca que “la gran ma-
joria de les escoles catalanes
són transinclusives”. “Cada ve-
gada tenen més ganes d’apren-
dre i de formar-se, fins i tot els
centres religiosos”, afirma. Una
bona notícia que indica que
anem pel bon camí, malgrat que
quedi molta feina a fer.

La diversitat afectiva, sexual i de gènere ha d’estar present en les primeres etapes educatives. Foto: Pexels

Anna Utiel
EL FORT PIENC

El dret a créixer en llibertat
» Els infants del col·lectiu LGBTI encara pateixen la intolerància de la societat i la manca de referents
» Associacions LGBTI remarquen la importància d’abordar l’educació en la diversitat des de petits

Presó | El jurat considera culpable l’assassí de sensesostre
El jurat ha considerat culpable l’home acusat de matar tres persones sense llar a

l’Eixample durant el confinament. En concret, el creu culpable per unanimitat dels tres
assassinats i també, en aquest cas per majoria, de tres delictes contra la integritat moral.
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Esports Bàsquet | Primers moviments al CB Roser de Juan Hereza
Ja es coneixen alguns detalls del CB Roser de Juan Hereza per a la temporada 2023-2024
a Lliga EBA. De moment, el conjunt eixamplenc ha anunciat quatre baixes en un grup que
ha completat un curs notable: Albert Sulleva, Jonel Palou, Toni Carrasco i Marc Bartomeu. 

“A veure si me’n recordo dels de-
talls que em preguntis…”, ence-
ta, prudent, Josep Maria Nolis
(Badalona, 1952), jugador del
Club Tennis Taula Badalona.
Durant la conversa demostra te-
nir bona memòria emocional i de
dades, i després m’enviarà més
detalls en un correu electrònic. La
seva és la història d’un adolescent
que va anar a parar al Círcol Ca-
tòlic de Badalona per compartir
estones divertides amb les amis-
tats jugant a bàsquet i ping-pong,
i que es va enamorar del tennis
taula gràcies a la passió que li va
transmetre el palista Joan Costa,
amb experiència a la competició.
“En Joan em va ensenyar a

fer efectes i em va donar a co-
nèixer el material adequat per
aconseguir-los, i com que veia
que progressava, cada cop m’a-
treia més aquest esport”, enrao-
na Nolis. Era l’època en què els
jugadors suecs van començar a
despuntar i a competir de debò
amb els xinesos. A Suècia ja es fa-
bricaven pales amb fustes de di-
verses capes, i esponja i goma ex-
teriors, que permetien fer efectes
de tall, lateral o també el topspin.
“Va ser una gran revolució per-
què amb les pales de fusta i suro
només podies colpejar la pilota,
però sense efectes”, destaca.
El badaloní comprava el nou

material en una casa d’importa-
ció i exportació que hi havia en
un pis del carrer Manso, al bar-
ri de Sant Antoni, i que no esta-
va oberta al públic. Hi acudien

jugadors i jugadores de tennis
taula. “Allà vaig adquirir les me-
ves primeres pales de qualitat,
que em van permetre poder des-
envolupar un joc diferent i més
modern”, recorda.

DEIXA LES PALES 
Nolis s’emociona viatjant als anys
60, una dècada on hi havia mol-
ta afició al tennis taula a Badalo-
na, amb el Titus Badalona com a
màxim exponent. El seu següent
destí va ser l’edifici del Cine Ver-
bena, al carrer del Mar, on va com-
petir amb el Bétulo durant uns tres
anys. Els estudis i altres obliga-
cions el van fer deixar les pales.
Tornaria a jugar gairebé amb

40 anys i gràcies a un company
de feina que el va convidar a pas-
sar per l’Inteman Pàdua, un club
molt modest d’Horta. “Jugàvem
en un garatge que ens deixava el
capellà de la parròquia”, descriu
l’entrevistat, que la temporada se-
güent va buscar una entitat més
a prop. Aterraria al Centre Ex-

cursionista de Badalona, ales-
hores ubicat al carrer Sant Anas-
tasi número 14 i que tenia una
secció de tennis taula.
Quan Joan Piera, el respon-

sable de la secció, va decidir dei-
xar el càrrec, li va proposar a No-
lis que agafés el seu relleu. I aquest
va acceptar el repte perquè no hi
havia altres voluntaris. En aquells
moments la secció estava forma-
da, sobretot, per sèniors i la pre-
missa de Nolis va ser ampliar el
ventall d’edats i apostar per la base.
“Així, vam comentar a fami-

liars, amistats i persones cone-
gudes que a casa nostra els seus
nens i nenes comptarien amb
tècnics que els ajudarien a jugar
bé a tennis taula i anar progres-
sant. I, a poc a joc, van venir jo-
ves, perquè s’ho passaven bé i mi-
lloraven amb les pales”, exposa
Nolis, sempre agraït per l’ajuda
que va rebre de Facundo Lagunas,
que va entrenar molts palistes.
Hi va haver un moment en

què l’entrevistat no va poder

compaginar les seves responsa-
bilitats al club amb les familiars
i laborals, i va haver de fer un pas
enrere. El seu substitut seria
Marc Serra, l’encarregat actual i
a qui elogia: “En Marc és qui ha
fet créixer més el club i ha liderat
el primer equip cap a Divisió
d’Honor, la Segona Divisió, i ha
muntat una estructura molt sòli-
da, amb equips de totes les edats
i nivells. Només ens falta arribar
a Superdivisió, que ara mateix se-
ria inassumible per a nosaltres”.
El 2009 el Centre Excursio-

nista de Badalona va aconsegu-
ir un nou espai cedit per l’Ajun-
tament, on no tenia cabuda el
tennis taula, i la secció es va
quedar al local del carrer Sant
Anastasi i acabaria formant part
de la Societat Coral La Badalo-
nense, amb el nom actual, Club
Tennis Taula Badalona. Al local,
però, es van fer reformes per
millorar la pràctica esportiva.
“El tennis taula és un bon es-

port per a qualsevol edat i afa-

voreix la psicomotricitat”, de-
fensa, amb passió, Nolis, que no
s’imagina una vida sense jugar-
hi. Als campionats de Catalunya
i Espanya la seva parella de do-
bles sol ser Lluís Farrés, una al-
tra institució a l’entitat: “És un
bon jugador que organitza mol-
tes coses al club i és delegat fe-
deratiu. El curs passat fent equi-
ps amb en Lluís vam ser pri-
mers, i en l’últim campionat in-
dividual vaig ser tercer”. Es co-
neixen dels anys al Bétulo i es
van retrobar ja de grans.
Fins a quin punt és important

la química i la connexió entre una
parella de palistes? “El punt del
dobles sol ser el decisiu, i és cru-
cial conèixer el material que uti-
litza l’altra persona, quins serveis
té per veure com t’arribarà la pi-
lota… Com més t’hagis entrenat
al seu costat, molt millor”, de-
fensa, abans de reivindicar els ca-
sos d’esportistes que, com ell, van
destacar en la seva joventut i ara,
ja jubilats, continuen fent les
coses molt bé, i alguns fins i tot
han estat campions d’Espanya.
No s’oblida, és clar, de Lluís Far-
rés, i hi inclou a Ramon Fonollà,
Ramon Pons, Jordi Serra i Joan
Redon. I ell també hauria d’apa-
rèixer en aquest llistat.
Està molt orgullós de les

noves generacions que han sor-
git del CTT Badalona i que “han
superat amb escreix els èxits
dels veterans” i menciona a
Pere Navarro, Adrià Fernández,
Pau Lloret, Pau Nolis o Marc
Serra. “Hi ha una base de juga-
dors i jugadores molt promete-
dora i, sobretot, una unió i es-
perit d’equip que fa goig”, as-
segura, satisfet, Nolis.

Toni Delgado
SANT ANTONI

La sort de JosepMariaNolis
» El badaloní, una institució al CTT Badalona, va comprar les primeres pales de qualitat a Sant Antoni 
» “Hi ha una base de jugadors i jugadores molt prometedora, i un esperit d’equip que fa goig”, celebra

Nolis pica de mans amb palistes del CTT Badalona en la presentació d’aquest curs. Foto: Antonio Álvarez
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Una jove parella de Barcelona visita uns
amics que acaben de ser pares per co-
nèixer el petit Jan. Tot va bé fins que el
Nacho deixa anar que el bebè... és molt
lleig. A partir d’aquí, i tot i que els pares
primerencs intenten treure ferro a l’as-
sumpte, l’ambient s’enrareix i comencen
a sortir a la llum algunes altres veritats.
Al Teatre Borràs de Barcelona.

Teatre

La pell fina
Carmen Marfà i Yago Alonso

La valenciana Samantha Gilabert es va fer
popular per la seva participació a Ope-
ración Triunfo 2020. Després del progra-
ma ha anat picant pedra i ara ha publi-
cat el seu segon àlbum, Antídoto (Músi-
ca Global). El nou disc inclou onze can-
çons, entre les quals hi ha tres temes en
català i una col·laboració amb el grup Des-
pistaos, Pa que estemos juntos.

Música

L’any 1955, alumnes i pares d’arreu dels
Estats Units es reuneixen per disputar un
concurs escolar dedicat a l’observació de
fenòmens astronòmics que té lloc a
una ciutat fictícia del desert nord-ame-
ricà anomenada Asteroid City. El certa-
men es veurà espectacularment inter-
romput per un conjunt d’esdeveni-
ments que canviaran el món.

Pelis i sèries

Asteroid City
Wes Anderson

Antídoto
Samantha

Digital Impact
El Disseny Hub Barcelona acull l’exposició Digital Impact,
que inclou una quinzena de grans i imponents peces d’art
digital creades per artistes locals i internacionals. Aquesta

mostra és la més gran que s’ha dedicat mai a l’Estat a aques-
ta expressió artística, i té com a eixos principals la visualitza-
ció creativa de dades, la realitat virtual i la intel·ligència arti-
ficial. L’objectiu del museu és oferir una radiografia fidel de
l’estat actual de l’art i del disseny digitals, tot “trencant la fre-
dor de la pantalla” que es vincula normalment amb el món

digital. L’exposició es podrà visitar fins al 27 d’agost. 

R I C A R D  U S T R E L LQUI ÉS?

ÉS FAMÓS PER...

A LES XARXES...

QUÈ HA FET?

La fitxa

No t’ho perdis

Josep Vallverdú, que el 9 de juliol farà 100
anys, aporta a l’Any Vallverdú un volum
memorialístic excepcional que recull les
cinc últimes dècades d’una maduresa ac-
tiva i plena de curiositat. “L’home de Po-
nent”, com l’anomenava Josep Maria
Espinàs, explica la pèrdua de l’esposa, l’a-
llunyament de Lleida i la recerca de la casa
on viurà amb la nova companya.

Llibres

Mosaic de tardor
Josep Vallverdú

|Story of Seasons
Story of Seasons: A Wonderful Life et porta a la Vall Oblidada perquè

creïs la teva granja i la teva llar. Per a PC, PS5, Switch i Xbox Series X/S.
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“Bon dia, Catalunya! Són les vuit”. La frase des-
pertador de la ràdio pública catalana canviarà
de veu la temporada vinent. La Corporació
Catalana de Mitjans Audiovisuals (CCMA) ha
anunciat que Ricard Ustrell (Sabadell, 1990)
substituirà Laura Rosel al capdavant d’El matí
de Catalunya Ràdio a partir del 4 de setembre.

Ustrell és actualment el presentador de
Col·lapse, el programa que omple la graella de

TV3 els dissabtes a la nit. Abans també havia
liderat Planta Baixa a la televisió catalana i,
prèviament, El suplement a Catalunya Ràdio.
Una trajectòria que crida especialment l’aten-
ció si es té en compte la joventut d’Ustrell,

que supera per poc la trentena. La decisió de
col·locar-lo al lloc que tenia fins ara Rosel,
però, no ha convençut tothom: hi ha qui la
preferia a ella i qui preferia un altre fitxatge.

Famosos

Ser periodista a TV3 i Catalunya Ràdio
Ha presentat ‘Planta Baixa’, ‘Col·lapse’ i ‘El suplement’

Fitxar per ‘El matí de Catalunya Ràdio’ 
Estarà al capdavant del programa a partir de la temporada vinent

Decisió controvertida
El canvi de Laura Rosel per Ricard Ustrell no convenç tothom
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CONSELLS PER VIURE MILLOR

CERVELL

La definició de models que descriguin com funciona la 
presa de decisions és crucial per a l’evolució de la robòtica 

SINCRONIA

DECISIONS

FLUÏDESA

E S T I L S  D E  V I D A

i NEUROLOGIA 
Associem la presa de decisions ràpida amb una intel·ligència
més gran, però això podria no ser veritat. O, com a mínim, l’as-
sociació podria no ser tan directa com pensàvem. Una recerca
de la Universitat Charité de Berlín, amb la col·laboració de la
Universitat Pompeu Fabra, ha revelat que les persones amb
puntuacions més altes en intel·ligència fluida, un concepte que
fa referència a la capacitat de les persones de prendre decisions
difícils davant de situacions noves, destinen més temps a resol-
dre les tasques més difícils en comparació amb les persones
amb menor coeficient. Els resultats de l’estudi s’han publicat a la
revista especialitzada Nature Communications. 
L’objectiu de l’estudi no era tant analitzar la intel·ligència de

les persones com detectar les dinàmiques cerebrals en els pro-
cessos de presa de decisions i examinar com poden aplicar-se a
la intel·ligència artificial. Per aconseguir els resultats, els investi-
gadors van analitzar exhaustivament la presa de decisions de
650 persones i els resultats van demostrar que, al contrari del
que creiem, les persones més intel·ligents triguen més a resol-
dre tasques difícils. Pensen a poc a poc, però pensen millor.   

Els intel·ligents pensen a poc a poc

A l’hora de dissenyar aplicacions robòtiques, els experts
es basen en com funcionen les dinàmiques cerebrals 

Les claus

La clau per resoldre problemes avançats és la capacitat de
sincronitzar millor les parts del nostre cervell, no la rapidesa  

La intel·ligència fluida fa referència a la capacitat de les
persones de prendre decisions difícils en situacions noves  
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